

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအရၢဒိၣ်လၢနဂီၢ် ဒ်န့ၣ်ဖိသၣ်မိၢ်ပၢ် သုဖိအိၣ်ဖဲကတီၤဆိက့ၢ် ဒီး ကိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်

တၢ်မနုၤကဲထီၣ်အသးလဲၣ်

ပၤကီၢ်ယုသမံသမိးတၢ်ပုၤတဂၤအဂ့ၢ်လၢအပူၤကွံၣ်မၤတၢ်မၤဖဲ ဟီၣ်ကတီၤကတီၤဆိက့ၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ယုသမံသမိးအပူၤ ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်သးလၢပုၤတဂၤအံၤ အတၢ်မၤတရီၤတပိဖိသၣ်လၢတၢ်မံယုၣ်အိၣ်ဝဲတဘျူးဘျီညါ. တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အဆၢလၢပုၤတဂၤအံၤအတၢ်မၤကမၣ်တၢ်အဝဲအံၤဖဲကတီၤဆိက့ၢ်တဘျူးဖျါအပူၤကအိၣ်ဝဲ ၉ ဘျီလၢတၢ်ပၢ်ဂၢ်ပၢ်ကျိၤန့ၣ်အိၣ်အသိး. တုၤဒၣ်လဲၣ်လၢပုၤမၤကမၣ်တၢ်ဖိတဂၤအံၤ တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢအသံဝဲလံ ဒီး တၢ်ကစွဲတရါအိၣ်အဂီၢ်တသုလၢဘၣ်. ဒ်တၢ်အိၣ်သးကလဲၤသးဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအဂီၢ်ဟီၣ်ကတီၤပဒိၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖု ဒီး ကတီၤစၢၤမၤစၢၤပုၤကိးဂၤဒဲးလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်မၤတရီၤတပိအဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

ပမူပဒါလၢအရၢဒိၣ်အခဲအံၤမ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤစၢၤဆူဖိသၣ်, မိၢ်ပၢ်ဒီး ကိၣ်သရၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်

ပနၢ်ပၢ်ခဲအံၤပပုၤကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်တၢ်သံကွၢ်, တၢ်ဆိကမိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဝဲဒီးန့ၣ်ညါလီၤ. သုဖဲဆဲးကျိးပုၤသ့ကျဲတဘျူးဘျီညါန့ၣ်လီၤ. ပအိၣ်ဒီးတၢ်လီၢ်လၢသုကဟဲတၢ်ပိၣ်သကိးတၢ်မၤစၢၤ, ပအိၣ်ဒီးလိတဲဆိနီၣ်ဂံၢ်လၢသုကိးအိၣ်သ့, ပအိၣ်ဒီးဝဲဘဲလၢကပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ, တၢ်ကစိၣ်အသိတနံၤတဘျီဖဲတၢ်တနံၤညါအံၤအတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

တဘျီဃီပဟူးဂဲၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကတဲၤကတီၤပသးဒ်သိးလၢခံအသုတကဲထီၣ်သးနီၣ်တဘျီလၢတဂ့ၤအဂီၢ်ပကဘၣ်ကတဲၤကတီၤပၢ်သးမနုၤလဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်သးကိၣ်ခဲအဝဲအံၤ တၢ်လၢပမၤသ့သ့ၣ်တဖၣ် ပကမၤအိၣ်လၢအဂ့ၢ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤမၤစၢၤတၢ်ကရူၢ်အိၣ်လၢသုဂီၢ်, သုမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပိၣ်တၢ်ပိၣ်တမံမံမ့ၢ်ဂ့ၢ်. သုကဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤတနံၤအံၤ, လၢခံမ့ၢ်ဂ့ၢ်ခဲမ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် ခါဆူညါမ့ၢ်ဂ့ၢ်. ဖဲတၢ်ဖိလၢအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဆဲးကျိၣ်နီၣ်ဂံၢ် ဘၣ်ယးတၢ်မၤစၢၤအကျိၤကျဲခဲလၢန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢအရၢဒိၣ်န့ၣ် သုကဲမိၢ်ပၢ်ဒီးသုသ့ၣ်ညါကျဲ လၢကဘၣ်မၤစၢၤသုဖိ ဒီး တဲပုးအဝဲသ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအကဲထီၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ. ဖဲတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ကီၢ်လၢလၢဆၢကတီၢ် ပကဘၣ်ဂ့ၢ်ကျဲးစၢၤပၢ်ခုၣ်လၢပသး, တဘၣ်သံကွၢ်ဆူၣ်သုဖိ ဒီး မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်တဂ့ၤ, ပျဲအဝဲသ့ၣ်တဲပုးဒ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်သးအိၣ်အဲၣ်ဒီးတဲပုးအသိးန့ၣ်တက့ၢ်. ပအိၣ်ဒီးတၢ်ပိးတၢ်လီ တဘၣ်ယးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢသုကတဲသကိးတၢ်ဒီးသုဖိဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤအဂၤ ဒ်န့ၣ်ပုၤဒိၣ်တုၤခိၣ်ပုၤအသိး

- သးပုၤသ့ၣ်သးဂ့ၢ်ဝီကသံၣ်သရၣ်

တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤလၢဖိသၣ်အဂီၢ်

- တပ်ပန်နီလ်ဖိသုဉ်လၢအဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤတရီၤတပါ မ့ၢ်ပိာ်မုၢ်ပိာ်ခွါလုာ်လၢသကးပဝးအတၢ်ဆီတလဲ, ပျံၤတၢ် မ့တမ့ၢ် ဘၣ်ယီၤတၢ်, မံမိာ်ပျီၢ်သီတၢ် ဒီးတဘျီတခိၣ်သ့ၣ်ဒိၣ်သးဖျိးတၢ်. နီၣ်ခိၣ်တၢ်ပန်နီၣ်, ဒ်သိးတၢ်ထီၣ်လုာ်, တဘျီတခိၣ်ဘူးကဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤတရီၤတပါကအိၣ်.
- တၢ်အရူဒိၣ်လၢမိာ်ပၢ်န့ၣ်ကသးအိၣ်စံးဆၢတၢ် ဒီး အိးထီၣ်အသးလၢကတဲသကိးတၢ်ဒီး ဖိသုဉ်တနံၤတနံၤ တၢ်အိၣ်သး, ဘၣ်ဆၣ်တဘၣ်ဆီၣ်သနံးသံကွၢ်ဖိသုဉ်တၢ်သံကွၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဘၣ်သးဘၣ်န့ၣ်တဂ့ၤ. သုမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်လၢဖိသုဉ်တူၢ်ဘၣ်တၢ်မ့ၢ်အိၣ်န့ၣ် သံကွၢ်တၢ်မၤစၢၤလၢပုၤလၢအသ့အဘၣ်အအိၣ် ဒ်သိး ဟံၣ်ဖိယီဖိတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤအလိၣ်မ့ၢ်အိၣ်န့ၣ်.
- ဖိသုဉ်မ့ၢ်စးထီၣ်တဲပုးဘၣ်ယးတၢ်မၤတရီၤတပါတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, မိာ်ပၢ်ကဒိကနၢ်အီၤလီၤတၢ်လီၤဆဲး, တဘၣ်သံကွၢ်ဆူၣ်ဖိသုဉ်တဂ့ၤ. အရူဒိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢမိာ်ပၢ်တဘၣ်ပာ်ဖျါတၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်သးဖျိး, တၢ်အ့န့ ဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးတဂ့ၤ ဒ်သိးဖိသးအသးတဟးဂီၤတဂ့ၤအဂီၢ်.
- တၢ်လၢကဟဲပိာ်ထွဲထီၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ယးတၢ်မၤတရီၤတပါတၢ်ဂ့ၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤ ကအိၣ်ဝဲအါမံၤ ဒီးသန့ၤသးလၢပုၤမၤကမၢ်တၢ်ဖိအဖိခိၣ် ဒီး ခိၣ်ယၢၤအတၢ်အိၣ်သးဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖိသးအတၢ်ကျိၣ်ထံသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဒီးသန့ၤသးဒီးမိာ်ပၢ်အတၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်အဝဲသ့ၣ် ဒီး ဟံၣ်ဖိယီဖိတၢ်အိၣ်ဂၢ်အိၣ်ကျၢၤ စ့ၢ်ကိးအရူဒိၣ်ကမၤဘျါက့ၤဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ.
- မိာ်ပၢ်မၤစၢၤသ့ကျဲလၢကအိးထီၣ်အသး ဒီး ကတဲသကိးတၢ်ဘၣ်ယးတၢ်မၤတရီၤတပါအဂ့ၢ် ဖဲဖိသုဉ်အသးအိၣ်ကတဲအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘၢလၢတနံၤဒီးတနံၤအဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အရူဒိၣ်လၢဖိသုဉ်ကဒီးန့ၣ်ဘၣ်က့ၤတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါန့ၣ်လီၤ. ဖိသုဉ်တၢ်ပန်နီၣ်လၢတၢ်ဘၣ်ယီၤဘၣ်ဘျီတၢ်, နီၣ်ခိၣ်တၢ်ဆီတလဲသး မ့တမ့ၢ် ပိာ်မုၢ်ပိာ်ခွါလုာ်လၢသကးပဝးတၢ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဖျါထီၣ်န့ၣ် မိာ်ပၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ဆဲးကျိၣ် ယုတၢ်မၤစၢၤလၢပုၤလၢအသ့အဘၣ်အအိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.